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In deze tijd met de economische crisis komt er uit vele kelen de woorden: “tijd voor vernieuwing!”. In sommige gevallen is dit 
wenselijk, soms noodzakelijk, en zo gaat het in deze editie van netwerknieuws ook over vernieuwing. Het magazine is in een 
nieuw jasje gestoken met nieuwe ideeën en nieuwe rubrieken. Daarnaast worden de vaste rubrieken niet vergeten. Zo zal Hes-
sel bouma zijn verhaal doen in de rubriek ‘Ik geef ‘t stokje door’ en zal Wouter jorritsma uitleggen waar de problemen zaten in 
het assemblageproces bij Scania. De rest van de vernieuwingen mag u op uw gemak zelf ontdekken! 
Veel leesplezier namens het Pandora bestuur. 

erik de man
Penningmeester Pandora 08/09

Vernieuwing in 2009
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nmiddels zijn de feestdagen voor-
bij en draait alles weer op volle toe-
ren. De jaarring PeL-studenten is 

net gestart met het grote practicum, dat 
ook dit jaar erg interessant lijkt te gaan 
worden. In samenwerking met Vector 
Aandrijftechniek wordt een innova-
tief AgV-systeem ontworpen, waarbij 
de  navigatie volledig is gebaseerd op 
RFID (Radio Frequency IDentification).  
Hopelijk wordt het een succesvol con-
cept dat grote invloed kan hebben op 
de flexibiliteit en informatievoorziening 
van automatische transportsystemen in 
de productie.

Zoals u leest, het gaat goed met PeL.    
Inmiddels is er van de faculteit Tech-
niek, Bestuur en Management (TBM) 
ook interesse voor ons vakgebied en is 
er binnen de afstudeerrichting Trans-
port, Infrastructuur en Logistiek (TIL) 
een apart PEL-profiel opgesteld. Jam-
mer genoeg is het niet mogelijk daar-
binnen een “werkgroep” op te zetten. 
Want dan schiet het idee van de werk-
groep zijn doel voorbij; het leren den-
ken en werken in teamverband. 

maar voorlopig staat het werk in het 
teken van het vertrek van frans. Op 
23 april proberen we hem een onver-
getelijk afscheid te bezorgen. We weten 
alleen nog niet waar en hoe precies. u 

hoort daar binnenkort meer van.  na 20 
jaar “trouwe dienst” bij IndOrg/PeL, 
gaat hij genieten van zijn pensioen.

gelukkig is op 2 februari zijn opvolger 
Albert Valkenberg gestart, zodat het 
vertrek van frans geleidelijk kan ver-
lopen.  Albert is 
een oude bekende 
die bij Industriële 
Organisatie is 
a f g e s t u d e e r d . 
Sommigen van u 
kennen hem al van zijn bijdrage aan de 
LIrA game die samen met berenschot 

is opgezet. We wensen hem veel succes 
en hopen op een prettige samenwerk-
ing.

Tot zover het nieuws van de sectie. 
We houden het kort, want frans eist 
een stuk van de beschikbare ruimte op 

met een interview 
voor deze editie van 
netwerk-nieuws. 
Daarom de groeten 
van Albert, frans en 
Hans en we hopen u 

binnenkort te treffen op een van de door 
Pandora georganiseerde activiteiten.

“Zoals u leest, het 
gaat goed met PeL.” 

Nieuws van de sectie.
Traditiegetrouw begint netwerknieuws met het nieuws van de 
sectie. Hans Veeke laat ook ditmaal zijn licht schijnen over zaken 
die zich de laatste maanden hebben afgespeeld binnen de sectie en 
het onderwijs. Het PeL-practicum, het vertrek van frans Sopers 
en de opvolging door Albert Valkenberg. Kortom, veel nieuws!

Door Hans Veeke

I
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   Kort     Nieuws

Zoals elk jaar zijn er weer twee commissies gevormd: de buiten-
landreis-Commissie en de Symposium-Commissie. De buCo zal 
bestaan uit Arthur fassotte, Kevin bohnen en de QQ-ers Arvind 
Sukul en erik de man. De SymCo heeft als trotse leden Laurens 
both, noor Küthe, bart van Leijsen en de QQ-ers Wiggert Kalis 
en Sjoerd maas. meer details zoals thema’s, data en bestemming 
worden vermeld in de volgende netwerknieuws.

De Pandora website www.dispuutpandora.nl wordt op de schop 
genomen. Achter de schermen wordt de site net als netwerk- 
nieuws in een nieuw jasje gehesen. er zullen oude tentamens, een 
fotopagina en een beter bereikbare alumni database op komen.

BoEKEn
The goal
Auteur: eli goldratt
ISbn: 9780566086656
Prijs: 14,99

‘The goal’ vertelt het verhaal 
van Alex rogo. Hij is manager 
van een productiefabriek die 

niet zo lekker loopt. Aan Alex de taak om de fab-
riek weer winstgevend te maken. Hiervoor roept 
hij de hulp van zijn oud-studievriend jonah in. 
Door jonah’s advies leert Alex dat de convention-
ele manier van manufactuing in zijn plant eigenli-
jk helemaal fout is. Stap voor stap voert hij ver-an-
deringen door in de fabriek, waardoor de fabriek 
langzaam maar zeker winstgevend wordt. 

‘The goal’ is als roman geschreven, maar bevat 
toch interessante management principes. goldratt 
heeft deze gebundeld onder de naam ‘Theory of 
Constraints’. De theorie is niet heel schokkend en 
lijkt verdacht veel op Lean manufacturing. Helaas 
is de achtergrond van de theorie niet voldoende 
onderbouwd (zeker niet voor een Delftse PEL’er), 
maar de simpele voorbeelden zijn leuk gevon-
den.

‘The goal’ is een must-read voor iedere zichzelf 
respecterende PeL’ler. Het boek is erg leuk ge-
schreven en leest makkelijk weg. jammer dus 
alleen dat de theorie niet voldoende onderbouwd 
wordt.

Door Ruben Griffioen

De volgende keer... in nn!

De volgende editie van 
netwerknieuws zal een spe-
cial worden met de focus op 
stages. Daarnaast zal er uitge-
breid gekeken worden naar de 

literatuurstudie, en het vinden van een af-
studeerplaats zal onder de loep genomen worden. 

Tevens een interview met Hessel Visser en de nieu-
we PeL-docent Albert Valkenberg.  

Commissies Pandora

Vernieuwing website
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buitenlandreis 2008 

“everybody say Cheese!”

De reis naar engeland zit er weer op. Afgelopen novem-
ber hebben 19 PeL studenten en Ir. frans Sopers enge-
land  bezocht voor 9 dagen. Veel interessante bedrijven 
zoals rolls royce, Amtico en newton Industrial Con-
sultants zijn met plezier bezocht. Deze studiereis werd 
onder andere mogelijk gemaakt door enkele alumni die 
goede herinneringen hadden aan hun eigen reis en dit 
ook wilden delen met de huidige studenten. bij deze wil-
len wij als jaarring 2008 Huub van Schaijik, Henk bik-
ker, Dick Weijman en john blijdenstein bedanken voor 
hun bijdrage! een uitgebereid naverslag volgt zo spoedig 
mogelijk en zal naast hardcopy ook op www.dispuut-
pandora.nl te vinden zijn.

Kort nieuws | 7



Zestien studenten spuien hun mening in een enquête over de 
kwaliteit en inhoud van het onderwijs. Wat is er goed aan de 
master, hoe kan het beter en waar is verbetering noodzakelijk? 
netwerknieuws geeft een korte samenvatting van de uitkom-
sten van de enquete met een paar sappige quotes! 
Door Wiggert Kalis  

Hoe is de kwaliteit van de master in het eerste 
semester ervaren?
De master in het eerste semester wordt beoordeeld 
als goed. Studenten waren vooral positief over 
het vak Production Organisation Principles. De 
stof was interessant, toegespitst op Production 
engineering en interactief. Ook het principe van 
de masterclasses zijn goed ontvangen door het 
hoge interactiegehalte.
 naast deze positieve punten kwam in 
de helft van de ingevulde enquêtes naar voren 
dat het niveau van de colleges en de kwantiteit 
van de aangeboden stof omhoog mag, het niveau 

16eerstejaars studenten 
Production engineering & Logistics 
ondervraagd

“HeT nIVeAu mAg OmHOOg en er mAg meer geVrAAgD 

WOrDen. DAT je een VAK eQuIVALenT AAn 168 uur HAALT 

meT 4 DAgen LeZen IS mIjn InZIenS rAAr.”

engels in spraak en geschrift te wensen overlaat 
en dat er in verhouding te veel transportvakken 
zijn aangeboden en te weinig productievakken.

Voldoet de inhoud van de master tot nu toe aan 
de verwachtingen?
De inhoud van de mastervariant wordt over het 
algemeen beoordeeld als goed. Toch benadrukte 
een kleine meerderheid wederom de behoefte 
aan meer productie vakken in plaats van trans-
port vakken en mag er dan dieper op de stof 
worden ingegaan.

enquête | 8



eerstejaars studenten 
Production engineering & Logistics 
ondervraagd

Voldoet de kwaliteit van het onderwijs tot nu 
toe aan de verwachtingen?
De kwaliteit van het onderwijs wordt beoordeeld 
met een voldoende. Aandachtspunten zijn de 
engelse taal van docenten en het relatief lage 
niveau voor een master aan de Tu Delft.

Wat vinden de studenten van de keuzeruimte?
De eerstejaars masterstudent PeL vindt gemid-
deld de 18 punten keuzeruimte die wordt ge-
geven voldoende om een eigen draai te geven 
aan de master. met een keuzeruimte van 18 pun-
ten, gelijk aan ongeveer zes vakken, is het voor 

veel studenten wel moeilijk om een degelijk 
pakket samen te stellen die ook nog past bij de 
vakinhoud van PeL. Daarbij is er behoefte naar 
economische keuzevakken die nog niet door de 
sectie worden aangeraden.

Conclusie
De uitkomsten van de enquête schetsen een 
beeld van de master. Dit beeld is overwegend 
positief, alhoewel er ook aanknopingspunten tot 
verbetering worden genoemd. De sectie kan aan 
de hand van de uitkomsten werken aan een nog 
succesvollere masterspecialisatie.

“IK VOnD De KWALITeIT VAn HeT geDOCeerDe erg gOeD, mAAr 

HeT ZOu meer mOgen ZIjn. HeT nIVeAu IS LAger DAn IK DACHT.”

( Advertentie )



reSuLTATen ALumnIVergADerIng

‘Samen werken aan 
de toekomst’
Wat is nou eigenlijk de visie van het Pandora Alumnibestuur? 
Hoe luidt de mening van de onderwijssectie en van Pandora? 
Hoe gaan studenten en alumni veranderingen merken? Het ant-
woord op deze brandende vragen en meer is te vinden in dit 
beknopte verslag met resultaten van de vergadering tussen het 
Alumnibestuur, het Pandora bestuur en Hans Veeke.
Door erik de man

Afgelopen januari was er wederom een 
productieve bijeenkomst waarbij plan-
nen gemaakt zijn voor de toekomst. Dit 
zal gevolgen hebben voor zowel alumni, 
als studenten.

Het alumnibestand
eén van de actiepunten was het alum-
nibestand. Dit moet up-to-date zijn en 
daarnaast makkelijker bereikbaar zijn 
voor studenten en alumni. Hiervoor 
volgt een update actie en het bestand 
zal in de toekomst makkelijker online te 
gebruiken zijn. Het zal meer openbaar 
worden, waarbij de privacy van de leden 
hoog in het vaandel staat.

Concreter contact
Ook werd er geconcludeerd dat 
het contact tussen alumni(bestuur), 
pandora(bestuur) en studenten concreter 
moet worden. Het vinden van stages 

en afstudeerplekken moet makkelijker 
worden, omdat dit in het belang is van 
zowel studenten als het bedrijfsleven. 
Hiervoor zal meer gebruik gemaakt 
worden van het alumnibestand.

Avond gastcolleges
Het derde vergaderpunt was het onder-
wijs. er is gebleken dat er een behoefte 
van studenten is om meer diepgang in 
managementmethodieken te krijgen. 
Daarom heeft Pandora besloten gastcol-
leges in de avond te organiseren..

Symposium
In overleg is er een nieuwe datum ge-
prikt voor het symposium 2009, namelijk  
19 mei. Het symposium zal gezamenlijk 
georganiseerd worden. Het thema van 
dit jaar is “Credit crunch: exploring new 
opportunities”.

Hessel is in de plaats van Vincent, in 

het najaar van 2008, toegetreden tot het 

alumnibestuur. Op de afgelopen alum-

nivergadering was al een vleugje van 

zijn enthousiasme te zien. In de organi-

satie van de reünie van vorig jaar heeft 

hij reeds zijn waarde voor studenten en 

alumni getoond en voor de reünie van 

2010 is hij wederom hard aan het werk 

om er een nog grootser spektakel van 

te maken. In de volgende editie van 

netwerknieuws zal een uitgebreid in-

terview met Hessel verschijnen.

nIeuW ALumnI 
beSTuurSLID

Hessel Visser

  AlumNi         Nieuws

Foto’s uit de oude doos!Heeft u nog foto’s van uit uw jaarring 

met een leuke anekdote? Stuur ze dan 

op naar pandora@tudelft.nl
dan plaatsen we ze in de nieuwe ru-

briek. Gelijk een leuke manier om 

          weer met elkaar in contact te            

             komen!

Vacature plaatsen?!

In de volgende edities komt er ruimte 

voor een stage- & vacaturebank. Als uw 

bedrijf interesse heeft om een stage of 

vacature te plaatsen voor alumni en/of     

    studenten kunt u contact opnemen   

 met pandora@tudelft.nl

Alumni nieuws | 10



Update alumnibestand

Vanaf 1 maart gaat het Pandora alum-

nibestand ge-update worden. Er zal 

een e-mail en belactie worden gehouden 

om het bestand zo compleet mogelijk te 

houden.

Foto’s uit de oude doos!Heeft u nog foto’s van uit uw jaarring 

met een leuke anekdote? Stuur ze dan 

op naar pandora@tudelft.nl
dan plaatsen we ze in de nieuwe ru-

briek. Gelijk een leuke manier om 

          weer met elkaar in contact te            

             komen!

Symposium 19 mei in 
aankomst!

Zet de datum maar alvast in uw agenda! Het 

thema van het symposium 2009 is “Credit 

crunch: exploring new opportunities”. De officiële 

uitnodiging volgt nog. Meer informatie verkrij-

gen of alvast aanmelden kan via pandora@     

  tudelft.nl

Vacature plaatsen?!

In de volgende edities komt er ruimte 

voor een stage- & vacaturebank. Als uw 

bedrijf interesse heeft om een stage of 

vacature te plaatsen voor alumni en/of     

    studenten kunt u contact opnemen   

 met pandora@tudelft.nl

Alumni Prikbord

Alumni nieuws | 11



De LOOPbAAn VAn HeSSeL bOumA

‘Ik kwam in de 
wereld van 
Peter Stuyvesant’
Hessel bouma heeft met een ‘getting Things Done’ mentaliteit 
vele kanten van de commerciële markt gezien. Van luchtvaart-
shows en golftoernooien in de V.S. tot charitatieve bezigheden 
voor de PKn-kerk in namibië. een man die luistert naar zijn 
gezin en zichzelf én energie haalt uit wat hij doet.
Door Wiggert Kalis

Het begon allemaal met het afstuderen bij Fokker 
Aircraft op Schiphol. Bij de sector die tooling en 
mallen maakte ten behoeve van de vliegtuigfa-
bricage. mijn inspirerende coaches, rob Spaans 
bij Fokker en nico de Waal op de TH, hebben er 
toe bijgedragen dat ik direct waarde kon toevoe-
gen met betrekking tot de beheersbaarheid en de 
doorlooptijdreductie van de tooling voorziening. 
Halverwege mijn afstudeerperiode moest ik komen 
praten met de bedrijfsdirecteur van de fokkerpro-
ductie op Schiphol. Hij vroeg mij of ik zijn assistent 
wilde worden. Dat vond ik eigenlijk wat vroeg, want 
ik had nog nergens gesolliciteerd en kon fokker dus 
niet goed vergelijken met andere bedrijven. na snel 
wat bedrijven gescand te hebben, besloot ik dat de 
vliegtuigindustrie en z’n mensen toch een prachtige 

geef ‘t stokje door | 12



‘Ik kwam in de 
wereld van 
Peter Stuyvesant’

‘DOOr ASPeCTen ALS OrgAnISATIe & mAnAgemenT 
WerD IK een STuK enTHOuSIASTer, DAn DOOr De 
“eInDIge eLemenTen meTHODe”.’

combinatie was. Dus startte ik begin 1985 als assi-
stent van de bedrijfsdirecteur van Schiphol. een zeer 
leerzame periode in het management team waar ik 
de dynamiek van het management kon leren zonder 
wezenlijke verantwoordelijkheden te hebben in het 
eerste jaar. In dat eerste jaar bij fokker werd ook het 
prototype van de nieuwe fokker50 gebouwd. 

Door een aanpassing in de organisatie rappor-
teerde ik inmiddels aan een Io’er, GertJan Kroon. 
Hij was toen directeur vliegtuigprogramma’s op 
Schiphol. GertJan had na terugkomst van mijn 
huwelijksreis een aardige verrassing voor me. 
Hij vertelde me dat er inmiddels was besloten een 
crisisteam op te richten voor de bouw van het fok-
ker50 prototype om de planning te halen. en dat ik 
één van de teamleden was. mijn rol was met name 
inzicht te realiseren in planning en onderdeeltekor-
ten. met dit team hebben we een half jaar lang, dag 
en nacht, in een afgesloten hangar gewerkt om het 
prototype klaar te krijgen. een prachtige tijd waarbij 
ik letterlijk tussen de mannen in de blauwe overalls 
werkte. Het uur van de waarheid van dit project-
team was de eerste testvlucht. Doet ‘ie ’t of doet ‘ie 
het niet? Toen de wielen los van de grond kwamen 
was het echt een kippenvelmoment om nooit te ver-
geten. een prachtige projectteam ervaring. 

Hierna kreeg ik mijn eerste leidinggevende job. 
met daarbij een mooie taak om als voorzitter van 
een team de F27 assemblagehal compleet nieuw in 
te richten voor de lijnproductie van de Fokker50. 
Toen heb ik de IO-kennis van jan In ’t Veld met be-
trekking tot de lijnproductie direct kunnen toepas-
sen. Hierbij veel samengewerkt met IO’er jeroen 
meijer, die destijds verantwoordelijk was voor de 
fokker50 productie. na een jaar werd ik project-
leider fokker50 voor Productiebedrijf Schiphol.

Mijn eerste flinke managementjob was Hoofd 
Productie Voorbereiding & logistiek van de 
Fokker100 assemblage en testing. De Fokker100 

assemblage was net gestart en kampte met vele 
technische problemen en vele onderdeeltekorten 
(ca. 3.500 !). Inmiddels was toen een andere IO’er 
mijn baas geworden, bernard Dijkhuizen. Dit was 
een enerverende en mooie tijd met de focus op het 
systematiseren van de processen en op een cultuur-
verandering in de teams. Van efficiency driven bij de 
f27-productie naar effectivity driven bij fokker100, 
omdat de lijn op gang moest komen. een prachtige 
uitdaging waarbij door iedereen, ook collega mT-
leden, hard is gebuffeld. met als resultaat dat we de 
assemblagelijn prima op gang kregen. 

na vijf jaar op Schiphol gewerkt te hebben ging 
ik in het kader van een management Develop-
ment programma naar marketing & Sales in Am-
sterdam Zuid-oost. Eerst als hoofd maintenance 
& Engineering van de Fokker100 vloot en daarna 
als Director Customer Support north America. 
Hier kwam ik in de ‘wereld van Peter Stuyvesant’ 
zoals verteld werd door mijn baas eelco Wagner. 
eelco was VP Customer Support, een zeer ervaren 
“commerciant” en een geweldige relatie-manager 
waarvan ik veel van het commerciële vak heb ge-
leerd. Inderdaad een bijzondere tijd met ook de no-
dige glamour van de vele businesstrips, luchtvaart-
shows, golftoernooien met klanten en leveranciers 
en een kantoor in Washington DC. met uitzicht op 
het Capitool en de Potomac-rivier. Ik moet beken-
nen dat ik niet veel meer heb gedacht aan het Steady 
State model van prof. jan In ’t Veld. Veel meer aan 
‘getting Things Done’, systematisch werken en 
relatiemanagement met klanten en leveranciers. In 
deze periode werd de fokker100 vloot (65 vliegtui-
gen !) geïntroduceerd bij American Airlines. In deze 
beginperiode van de fokker100 zaten er nogal wat 
‘kinderziekten’ in, die de technische performance 
of ‘despatch reliability’ negatief beïnvloedde. Een 
spannende tijd waarin ik een brugfunctie vervulde 
tussen de klant in de u.S. en fokker in nederland. 
een tijd waarin ik mijn team in de V.S. de proble-
men zo spoedig mogelijk op moest laten lossen en 
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‘IK mOeST HArD bOuWen AAn De reLATIeS meT De 
VeeLeISenDe AmerIKAAnSe KLAnTen.’

tegelijkertijd hard moest bouwen aan de relatie met 
de veeleisende Amerikaanse klanten. mooie tijd 
met uiteindelijk tevreden klanten en een goed pres-
terende fokker100 vloot.

na 10 jaar Fokker dacht ik dat het goed was voor 
mijn ontwikkeling om volgende stappen te ma-
ken in een compleet nieuwe business. ook al had 
ik het goed naar mijn zin. Achteraf bleek het een 
goede timing, omdat Fokker bijna twee jaar daar-
na helaas down ging.
In 1995 werd ik uitgenodigd voor een gesprek bij 
Philips. bij de divisie Domestic Appliances & Per-
sonal Care (DAP). Er werd gezocht naar iemand 
met zowel commerciële als technische én produc-
tie ervaring. Het klikte al snel en Philips bood mij 
perspectief op een general managementpositie. 
Het hoofdkantoor van DAP zat toen in groningen. 
Waardoor ik voor deze functie met mijn gezin naar 
Drachten verhuisde. Dichtbij de r&D-afdeling en de 
fabriek van mijn business. Door het leiden van een 
team in product & management leerde ik het vak 

in een paar jaar. Ik werd daarna general manager 
(P&L verantwoordelijk) van een internationale busi-
ness met producten als solaria, opvouwbare zonne-
banken, infraroodlampen, e.d. In deze periode heb 
ik geleerd dat voortdurende innovatie de sleutel is 
voor je succes in consumentenproducten. Vooral in 
relatie met de verkooporganisatie en de retail. Door 
een strategie van verhogen van de innovatie effort 
én focus van marketing uitgaven hebben we mooie 
resultaten kunnen halen. met een sterke vergroting 
van marktaandelen, omzet en winst als gevolg.
We zijn steeds meer de strategische richting van 
health & wellness ingeslagen om de business minder 
afhankelijk te maken van de luxeproducten en van-
wege de voortdurende behoefte aan groei. Toen de 
economische recessie in de beginjaren van dit mille-
nium toesloeg zag je de snelle terugval in onze luxe 
artikelen, met name de solaria. Inmiddels hadden 
we gelukkig een nieuwe strategie ontwikkeld. Die 
de business ook qua perspectief door deze lastige 
periode loodste. Door onze health & wellness inno-
vatiestrategie ontstonden producten die een aantal 
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van jullie vast kennen of thuis hebben. De Innergize, 
de energyLight en de Wake-up Light. Door de laat-
ste productconcepten kwam ik sterk in aanraking 
met de internationale medische wetenschap onder 
andere door het laten doen van onderzoek bij uni-
versiteiten, e.d. naast de wetenschappelijke onder-
bouwing van gezondheidsclaims die je wilt kunnen 
maken, is ook het applicatieve onderzoek bijzonder 
belangrijk. bijvoorbeeld hoe de consument reageert 
in zijn leefomgeving op een product. Zo hebben 
we voor de Wake-up Light destijds home place-
ment testen gedaan bij 100 personen in Helsinki en 
100 in groningen. Door de enorme positieve feed-
back van de testpersonen met simpel uitgevoerde 
testproducten in combinatie met wetenschappelijke 
onderbouwing kon ik met mijn team uiteindelijk 
besluiten tot de ontwikkeling en marktintroductie 
van de Wake-up Light. Als eerste in een testland, in 
dit geval frankrijk.

Een nieuwe uitdaging diende zich aan toen Philips 
besloot tot het creëren van Consumer Healthcare 
Solutions, een compleet nieuwe business. Samen 
met enkele collega’s werd ik gevraagd hier in-
vulling aan te geven. Dit werd new business de-
velopment pur sang. Het doel was om naast de 
sterk groeiende divisie medical Systems, die zich 
op de ziekenhuizen richt, een nieuwe groeipoot te 
creëren.
Hiervoor hebben we de wereld in kaart gebracht 
en sectoren bekeken zoals, gehoorapparaten en 
pijn-verlichtingsapparatuur voor thuisgebruik. uit-
eindelijk is gekozen voor de telecaremarkt, zoals 
personenalarmering en zelfmanagement voor chro-
nische ziekten. een dienstensector dus met maan-
delijkse abonnee inkomsten. In deze jaren heb ik 
ook weer veel gereisd en steeds meer een netwerk 
in de healthcare opgebouwd. Verschillende bedrij-
ven getraceerd en overname- of samenwerkingstra-
jecten geleid. Kortom een inspirerende periode.
uiteindelijk werd de focus gelegd op de V.S. en we 
hadden thuis besloten om daar niet naartoe te ver-
huizen. Prachtige tijd gehad bij Philips en bijzonder 
veel geleerd, maar tijd voor een nieuwe episode.

Al een aantal jaren kriebelde het om een eigen 
bedrijf te starten. Dat was nu een mooie timing. 
Begin 2008 heb ik Spur management BV gestart 
van waaruit ik diverse activiteiten doe. naast een 
aantal, deels al bestaande, commissariaten heb ik 
wat geïnvesteerd in een startend bedrijf voor telecare 
services. Dit is een lange adem investering, zeker nu 
met de financiële recessie. Maar het is een markt die 
zich zeker zal gaan ontwikkelen. Verder begeleid ik 
strategische en business development trajecten, met 
name in de gezondheidssector, waar ik een groot 
deel van mijn tijd aan besteed en  waarin ik mijn 
businesservaring en bestuurlijk netwerk goed kan 
benutten. Ik ben bijzonder content met deze nieuwe 
stap en de business gaat gelukkig prima. In mijn   
vrije tijd besteed ik onder andere tijd aan chari-
tatieve bezigheden voor de PKn-kerk, waaronder 
projecten in namibië. 
een ervaring die ik nu een aantal keren heb mogen 
meemaken is dat een compleet nieuwe stap in je 
loopbaan je ook weer nieuwe en leuke contacten én 
nieuwe energie geeft!

graag geef ik het stokje door aan mijn goede vriend 
Ad de Zeeuw die nu in Zuid-Afrika woont.

Hartelijke groet aan u allen! 

‘AL een AAnTAL jAren KrIebeLDe HeT Om een eIgen 
beDrIjf Te STArTen. ’

Hessel bouma 
e. hessel.bouma@spurmanagement.nl
T. +31 (0)650 236 438
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Top 3 Gadgets NN 36 
 Wie wil deze nou niet?
    door Erik de Man

1
GPS AUTO-TERUGVINDER

Mocht u regelmatig wat uurtjes ver-
spillen met het terugvinden van uw 
geparkeerde auto, dan is de BackTrack 
onmisbaar voor u!

Deze sleutelhanger is een soort kompas 
op basis van GPS en onthoudt waar u 
uw auto parkeert. Vervolgens laat de 
sleutelhanger netjes zien waar uw auto 
staat als u het niet meer weet. Ideaal als 
u uw auto bijvoorbeeld bij het vliegveld 
parkeert!

Bij: www.amazon.com
Prijs: 60 dollar 

BOEKENPLANK IN VERMOMMING

3
Een boek, voor uw stapel boeken! Niet om die 
stapel met boeken aan te vullen, maar om ze op 
een aparte manier op te stapelen.

Deze unieke boekenplank, vermomd als een 
Franse roman, kan aan de muur worden beves-
tigd. Stapel de boeken erop en de illusie wordt 
gewekt dat er boeken aan de muur plakken. 
Ieder met een scherp oog zal er met verbazing 
naar kijken!

Bij: http://www.gadgethouse.nl
Prijs: 29,95 euro



RECYCLEBARE USB-STICK

2
In deze tijd wordt er extra aandacht besteedt 
aan duurzaamheid. Het thema maatschap-
pelijk verantwoord ondernemen staat dan 
ook hoog op de agenda. Vandaar dat er nu 
een nieuw artikel op de markt is: de Recy-
clebare USB-stick!

Grotendeels vervaardigd van bio-recycled 
plastic en volledig recyclebaar. Plus een 
deel van de opbrengst wordt door de fabri-
kant ook nog besteed aan het planten van 
bomen. Kortom groener kan haast niet!

Bij: www.costo.com
Prijs: 36 dollar

Deze editie van netwerknieuws staat in het teken van vernieuw-
ing. Laat dat nou juist ook het principe van gadgets zijn. Daarom 
is er voor u een Top 3 gadgets samengesteld. Deze vernieuwende 
hebbedingen zijn niet alleen functioneel, maar ook erg leuk!

BOEKENPLANK IN VERMOMMING

3
Een boek, voor uw stapel boeken! Niet om die 
stapel met boeken aan te vullen, maar om ze op 
een aparte manier op te stapelen.

Deze unieke boekenplank, vermomd als een 
Franse roman, kan aan de muur worden beves-
tigd. Stapel de boeken erop en de illusie wordt 
gewekt dat er boeken aan de muur plakken. 
Ieder met een scherp oog zal er met verbazing 
naar kijken!

Bij: http://www.gadgethouse.nl
Prijs: 29,95 euro
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exxonmobil werd op 3 februari bezocht 
door een mix van zestien eerstejaars en 
tweedejaars Production engineering & Lo-
gistics studenten. met drie auto’s vertrokken 
zestien Pandorianen richting Spijkenisse om 
aldaar een case te cracken. 

Ondanks de file op de A13 was iedereen 
mooi op tijd aanwezig en werden we ont-
vangen met een heerlijke lunch in het Carl-
ton Oasis Hotel. Iedereen kreeg de gelegen-
heid om een paar heerlijke HemA worstjes, 
soep en verse jus d’orange naar binnen te 
werken, zodat met volle kracht aan de case 
begonnen kon worden.

na een korte introductie van het bedrijf en 
de case werd er in drie groepen gewerkt aan 
het kraken van de case. Zoals exxonmobil 
trots is op hun Hydrocracker, zijn Hans, 
frans & Albert trots op hun Casecrackers. 
Alle groepen waren enthousiast en vast-
beraden om het winnende team te worden 
en de beste analyse voor te dragen aan het 
einde van de middag. 

na ruim een uurtje gewerkt te hebben aan 
de case was het tijd om aanstalten te maken 

Excursie
xonMobil

De olie industrie ligt in tegenstelling tot de transporttak nog niet op zijn 
gat.  Pandora neemt een kijkje in de keuken van de oliegigant en verteld in 
de voorgelegde case hoe het nog beter kan. onder het genot van een biertje 
wordt het de zestien enthousiastelingen toch nog even duidelijk gemaakt dat 
het olie empirium niet zo maar is geworden als dat het nu is.

Door Arvind Sukul
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met de plant tour in het achterhoofd werd 
er na terugkomst een presentatie verwacht 
van de drie groepen. De plant manager was 
inmiddels aangeschoven en kon presenta-
ties bewonderen met een hoog excelsheet 
gehalte. enkelen benadrukten de bereke-
ningen waar anderen de voorkeur gaven 
aan de opbrengsten voor greenpeace te 
tonen. 

Al met al werd met een tevreden gevoel de 
bar van het hotel opgezocht na de presen-
taties. In de tussentijd waren de medewer-
kers en de plant manager van exxonmobil 
in beraad om de winnaar van de casestudy 
te bepalen.

na de bekendmaking van de winnaar bood 
de jarige commissaris extern, Wiggert Kalis, 
namens Pandora, exxonmobil een presentje 
in de vorm van een Delfts blauw varkentje. 
uiteraard ging dit gepaard met een hele 
slechte tekst. 

Deze dag was zeer geslaagd. Lekker in-
formeel en vooral voor herhaling vatbaar!

voor de plant tour. Tijdens de plant tour 
werd er getoond wat er nou berekend werd 
en waar dit in het productieproces was 
opgenomen.

een kort ritje van vijftien minuten bracht ons 
bij de indrukwekkende plant van exxonmo-
bil. Aldaar hezen we ons in veiligheidsjas-
sen, shoenen, helmen en brillen en waren 
we klaar om de plant te bekijken. Deze tour 
was op de fiets goed te doen en ondanks het 
barre weer de moeite waard. Tijdens de tour 
konden we allemaal eens zien hoe een hy-
drocracker, een reactor en een warmtewis-
selaar er nou echt uitziet. Zeker interessant 
voor de Werktuigbouwer die alleen de theo-
rie uit de colleges heeft meegekregen. 

“Zoals exxonmobil trots is op hun 
Hydrocracker, zijn Hans, frans & 
Albert trots op hun Casecrackers.“
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7 VrAgen AAn frAnS SOPerS

‘Soms zet ik er een 
streep onder en ga 
ik gewoon verder’
Als medewerker van het rekencentrum begon hij begin jaren 
zeventig aan de Tu Delft. met een fysica en informatica achter-
grond werd eind jaren tachtig voor het eerst de aandacht van jan 
in ’t Veld getrokken. Daarna was frans Sopers niet meer weg 
te denken was bij de sectie Industriële Organisatie. nu in 2009 
neemt hij afscheid van Production engineering and Logistics aan 
de Technische universiteit Delft. netwerknieuws interviewt 
hem nog eenmaal.
Door Wiggert Kalis

frans, hoe is het om na 20 jaar 
afscheid te nemen?
“met weemoed kijk ik terug op die 20 jaren. 
Samenwerken met studenten. Och joh, dat ga 
ik missen. meedenken met studenten over de 
problemen bij bedrijven. geweldig. Studenten 
en bedrijfsleven zijn een ideale mix. maar soms 
zet ik er een streep onder en ga ik gewoon 
verder.”

1



Wat is er volgens jou 
veranderd in 20 jaar?
“Vroeger was het contact met de studenten 
veel intensiever. Dat komt ook doordat er 
tegenwoordig veel taken van de master naar de 
bachelor zijn verschoven waardoor studenten 
bijvoorbeeld nu al in het eerste jaar in groepen 
werken in plaats van in de master. Door hogere 
werkdruk is er minder tijd voor intensief 
contact, afstudeerstages worden bijvoorbeeld 
niet meer geregeld door iemand van de sectie. 
Ik kan tips geven, maar zo intensief als vroeger, 
daar heb ik geen tijd voor. je had stages meer 
in de hand waardoor duurzamer contacten met 
bedrijven tot stand konden komen. Dat is in de 
toekomst weer wenselijk, maar dat is een visie 
die Hans Veeke ook heeft. 
Is de kwaliteit van het onderwijs verminderd? 
nee, absoluut niet. Het niveau is niet gedaald. 
Al worden de modellen wel minder en minder 
goed gebruikt in de stage- en afstudeerversla-
gen. Strikter bij de systeemkunde blijven blijft 
nodig.”

2

3 Wat is het leukst dat je is 
bijgebleven?
“Samen met de studenten werken. Ik voel me 
toch altijd ook verantwoordelijk tijdens het 
ingenieursexamen. Het is voor mij toch ook 
elke keer weer een soort examen.”

Wat zal je niet missen?4
“Verslagen lezen, en vooral in het engels. Ik 
ben volgens mij een beetje dyslectisch en doe al 
snel twee keer zo lang over zo’n verslag.”

Wat wil je meegeven aan je 
opvolger Albert Valkenberg?6
“Door het afstuderen leer je de student echt 
kennen. Albert is wel iemand die net als ik erg 
betrokken zal zijn bij het wel en wee van het 
afstudeertraject en de student. Dat is een pré 
voor jullie, maar soms moet je ook zeggen: ‘Dit 
is jouw pakkie aan.’ ”

Wat ga je het meeste missen?5
“De leukste momenten heb ik toch gehad 
tijdens de buitenlandreizen. Ik sta elke keer 
weer versteld dat het allemaal maar weer 
geregeld is. Al word ik nu iets ouder toch ga 
ik elke keer weer met plezier mee op de reizen 
naar het buitenland, maar laat ik de cocktails 
en karaoke over aan de jeugd.”

Wat ga je nu doen?7
“Ik wil weer intensiever meewerken aan het 
inventariseren van de vogels en flora in Neder-
land. maar dat ga ik zeker niet doen vanachter 
de begonia’s. Zo wil ik ook veel lezen, meer tijd 
met mijn familie doorbrengen en de cello leren 
bespelen. Ik geef mijzelf een half jaar om aan 
te kijken of ik het oppak en of mijn gehoor en 
motoriek geschikt zijn voor de cello.
Daarnaast hockey en tennis ik nog veel en 
maak ik veel wandelingen. Ook is Pandora nog 
niet van me af, want de eerste borrel zal ik er 
weer bij zijn.”
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Wat doet een bedrijf als het een probleem heeft in 
het assemblageproces? juist, een afstudeerder er op 
zetten. Hieronder volgt het afstudeerverhaal van 
Wouter jorritma, waarin een analyse van de product-
stroom van framelijn naar eindlijnen is gemaakt.

Door Wouter jorritsma
Afstudeerder PeL 2008

Afstuderen bij 
Scania Production Zwolle

In het kort
In de nederlandse assemblagefabriek van Scania werden er problemen gesignaleerd in de doorstroom van frames naar 
de eindlijnen, zowel vanuit de frameassemblagelijn als vanuit de spuiterij. PeL afstudeerder Wouter jorritsma kreeg de 
kans om inzicht te brengen in dit complexe probleem met behulp van prof. In ’t Veld’s indeling van modellen. er is in 
dit onderzoek onderzocht of een aanpassing in de aansturing van het productieproces kan bijdragen aan een verbeter-
ing van het productieproces. 

bij Scania Production Zwolle werden in het assem-
blageproces moeilijkheden ervaren in de doorst-
room tussen deelgebieden in het productieproces. 
Het te onderzoeken probleem lag na de assem-
blagelijn voor de productie van het frame, welke 
is losgekoppeld van de daaropvolgende proces-
sen. een continue doorstroom van geassembleerde 
frames naar de interne klanten kon niet altijd 
worden gegarandeerd, wat verstoringen opleverde.

na het frame-assemblageproces zijn er in Zwolle 
twee verschillende eindlijnen ingericht, een lijn 
voor het lichtere werk in grote volumes en een 
lijn voor het zwaardere werk in kleinere volumes 
(respectievelijk de Castor- en de Polluxlijn). Beide 
lijnen hebben een buffermogelijkheid voor geassem-
bleerde frames. Tussen het assemblageproces van 
het frame en de eindassemblagelijnen is een spuiterij 
ingericht om de consument de mogelijkheid te bie-
den af te wijken van de standaard kleur van frames, 

assen en andere onderdelen. met de spuiterij en de 
eindlijnen heeft de frameassemblage drie interne 
klanten, die allen door één framelijn bevoorraad 
dienen te worden.

Doel onderzoek
bij deze manier van produceren werden er proble-
men gesignaleerd in de doorstroom van frames naar 
de eindlijnen, zowel vanuit de frameassemblagelijn 
als vanuit de spuiterij. Lege framebuffers hadden 
stoptijden op de eindlijnen tot gevolg. 

Vanwege de complexiteit van het probleem bestond 
er in de eerste plaats de behoefte een helder inzicht 
te krijgen in de gehele situatie. Daarom is er gekeken 
welke problemen er optreden rond de aanvoer van 
frames bij de eindlijnen. uitdaging hierin was het 
kwantificeren van de omvang van de problemen. 
Daarnaast werd het gebrek aan regelmogelijkheden 
op de framelijn als een probleem ervaren. 
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In dit onderzoek is daarom onder-
zocht of een aanpassing in de 
aansturing van het productieproces 
kan bijdragen aan een verbetering 
van het productieproces.

optredende verstoringen
Om op een gestructureerde wijze 
tot een oplossing te komen is er 
gebruik gemaakt van professor In ’t 
Veld’s indeling van modellen. 

In dit afstudeeronderzoek is het 
schema op de volgende pa-
gina doorlopen. In eerste instantie 
werden kwalitatieve modellen 
opgesteld, die de huidige situatie 
omschreven. Dit beschrijvende 
model werd gekwantificeerd en 
gebruikt om het gedrag in het 
verleden te verklaren. Deze analyse 
is uitgevoerd op basis van indivi-
duele productiedagen. In dit model 
werd de productie nagebootst met 
de werkelijke productievolgorde 
en verstoringen als invoer. Op deze 
manier werd de validiteit en de 
bruikbaarheid van het opgestelde 
kwalitatieve model getoetst. 

In tweede instantie werden de 
kwantitatieve gegevens gebruikt 
voor de analyse van langere pro-
ductieperioden. Verstoringen zijn 
hiervoor stochastisch in een simu-
latiemodel verwerkt. Het resultaat 
was een algemeen en valide model 
van de productie. 

In dit model zijn verstoringen 
gevarieerd, om zo de invloed van 
de onafhankelijke verstoringen 
op de leverbetrouwbaarheid van 
de framelijn naar de eindlijnen 
te onderzoeken. Het meest tot de 
verbeelding spreekt het onderzoek 
naar de interne verstoringen op de 
framelijn. In het simulatie model 
is er gekeken naar het effect bij het 
terugbrengen van de Inter Arrival 
Time (IAT) van verstoringen op de 
framelijn. 
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In het bovenstaande figuur zijn de resultaten 
weergegeven voor de Castorlijn. Over twee peri-
oden is een variatie in de IAT van storingen op de 
framelijn uitgezet tegen het productieverlies op de 
Castorlijn. Aan de hand van de datapunten is er 
middels lineaire regressie gezocht naar de sig-
nificantie van verbanden. In dit geval is met grote 
waarschijnlijkheid te zeggen welke besparingen er 
mogelijk zijn bij het verhogen van de IAT.

over Scania
Scania is een toonaangevende producent van zware bedrijfsauto’s, autobussen en motoren voor industrie en scheepvaart. 
De onderneming telt wereldwijd ruim 35.000 medewerkers, heeft productievestigingen in europa en Latijns Amerika en 
is vertegenwoordigd in meer dan 100 landen.

Scania Production Zwolle b.V. is de grootste van de drie europese productiebedrijven voor zware Scania vrachtauto’s. 
In 2007 werden door de Zwolse fabriek ruim 30000 trucks afgeleverd. De vrachtauto’s werden vanuit Zwolle afgeleverd 
naar ruim 60 landen. Het merendeel had een europese bestemming. Wereldwijd produceerde Scania ruim 75.000 trucks 
en bussen.

regelstructuur
De productie op de framelijn was afhankelijk van de 
voortgang van de productie op de twee eindlijnen. 
De aansturing van de productie op de framelijn 
was zo ontworpen dat de regelmechanismen bij de 
eindlijnen lagen. In het afstudeeronderzoek heb ik 
onderzocht welke aanpassingen in deze regelstruc-
tuur tot een verbetering van het productieproces 
zouden kunnen leiden. 

“Over twee perioden is een variatie in de IAT van storin-
gen op de framelijn uitgezet tegen het productieverlies op 
de Castorlijn.” 
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uit het onderzoek heb ik kunnen concluderen dat 
het verplaatsen van regelmogelijkheden naar het be-
gin van de framelijn tot aanzienlijke verbeteringen 
kan leiden. gemiddeld is de leverbetrouwbaarheid 
van de framelijn op beide eindlijnen te verbeteren 
met 35%.

Productiewijziging
Tegen het eind van dit onderzoek werd men ge-
confronteerd met een teruglopende marktvraag. In 
Zwolle is hierdoor de Polluxlijn tijdelijk stil komen 
te liggen. In het kader van deze recente ontwikkelin-
gen is het onderzoek aangevuld met de te verwa-
chten productiesituatie in de komende periode. met 
het sluiten van de Polluxlijn valt één van de interne 
klanten weg. De veronderstelling is dat dit de le-
verbetrouwbaarheid van de framelijn ten goede zal 
komen. uit het simulatiemodel blijkt echter dat het 

“Om op een gestructureerde wijze 
tot een oplossing te komen heb ik 
in het onderzoek gebruik gemaakt 
van professor In ’t Veld’s indeling 
van modellen.” 
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nog steeds zeer waarschijnlijk is dat er problemen 
blijven bestaan rond de doorstroom van frames. Of 
de aannames in het simulatiemodel geldig blijven 
zal echter in de toekomst duidelijk moeten worden.

Conclusie
In mijn onderzoek ben ik in staat geweest, met 
behulp van systeemkunde, het gedrag van het 
systeem te onderzoeken. Problemen heb ik kun-
nen kwantificeren en het effect van aanpassingen 
in het productieproces heb ik met deze methodiek 
kunnen onderzoeken. Tijdens het werken bij Scania 
heb ik bevestigd gekregen dat het analyseren van 
complexe processen en deze analyse vertalen naar 
praktische verbeteringen mijn interesse hebben. 
Ik ga graag in deze richting verder en de master-
opleiding Production engineering & Logistics heeft 
mij hiervoor een waardevolle basis meegegeven. 
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S Shit, mest dus, is in nederland een populaire 

platgesubsidieerde vorm van duurzame energie. 
De mest wordt in nederland vergist in grote ver-
gistinginstallaties en daarmee wordt een biogas 
gemaakt. Door het kooldioxide eruit te wippen 
en het in het aardgasnet te pompen is er sprake 
van ‘groen’ gas. ‘groen’ gas heeft de aandacht van 
de grote energiebedrijven, de gasunie, de Staat 
(inkomsten!) en andere commerciële partijen. Om 
het vergistingsproces van mest beter te laten ver-
lopen wordt snijmaïs toegevoegd. We (ja, ik was 
erbij) hebben uitgerekend dat voor vergroening 
van 1% van het nederlandse aardgasverbruik 
de gehele flevopolder, inclusief de steden, moet 
worden volgezet met snijmaïs. 
nu produceert een koe bijvoorbeeld jaarlijks on-
geveer 40 m3 mest. goed voor zo’n 1,5 ton CO2 
besparing door ‘groen’ gas. In datzelfde jaar laat 
deze herkauwer door het commerciële voeder 
veel scheten met methaangas die door de chemie 
wel een bijdrage levert aan het broeikaseffect; in 
CO2 equivalenten zo’n 2,4 ton CO2, zo’n ander-
half maal zoveel als dat we dachten te besparen. 
Auw! 

gelukkig is er iets beters dan ‘groen’ gas: géén gas. 
Voor 1700 euro ex subsidie heb je al een aardgas 
besparend zonneboilertje voor warm water. Het 
betaalt zich met 115 euro besparing per jaar terug 
in pakweg 15 jaar, bij de huidige prijzen januari 
2009, en zonder subsidie... momenteel krijg je nog 
dermate veel subsidie dat je paneeltje binnen 10 
jaar zich heeft terug verdiend. Als de crisis na 2 
jaar over is zal je paneeltje zich nog sneller terug-

Jan Henk Welink
Afgestudeerd als Thermal Mechanical Engineer 
aan de universiteit van Twente heeft Ir. Jan Henk 
Welink zijn sporen al achtergelaten in zijn vak-
gebied van ‘renewable energy’ en ‘waste manage-
ment’. Aan de TU  Delft probeert hij nu zijn kennis 
te verspreiden om zo de wereld te laten inzien dat 
duurzaamheid niet zo moeilijk is als dat het lijkt. 
Website: www.welink.info
Reacties naar: J.H.Welink@tudelft.nl

Aansprakelijkheid
NetwerkNieuws verschijnt viermaal per 
jaar bij Stg. Pandora en wordt verspreid op 
huisadres van studenten van de mastervari-
ant Production Engineering and Logistics aan 
de TU Delft, alumni van de mastervariant 
en bedrijven waarmee stg. Pandora samen-
werkt. Niets uit deze uitgave mag op welke 
wijze dan ook worden overgenomen zonder 
schriftelijke toestemming van de uitgever. De 
inhoud van deze uitgave is met uiterste zorg 
samengesteld. Ondanks deze zorgvuldigheid 
kunnen gegevens zijn veranderd of onjuist zijn 
weergegeven. Hiervoor aanvaardt de uitgever 
geen enkele aansprakelijkheid.

Colofon
Hoofdredactie 
Erik de Man
Wiggert Kalis

Aan dit nummer werkten mee:
Frans Sopers
Hans Veeke
Hessel Bouma
Jan Henk Welink
Wouter Jorritsma
Arvind Sukul
Ruben Griffioen

Bestuur
Voorzitter - Sjoerd Maas
Secretaris - Arvind Sukul
Penningmeester - Erik de Man
Comm. extern - Wiggert Kalis
Comm. onderwijs - Sia Mohammadian

Abonnementen en adreswijzigingen
Het aanvragen van een abonnement kan via 
de vermelde gegevens. Een abonnement op 
NetwerkNieuws kost € 16,- per jaar.

Mekelweg 2
2628 CD Delft
T +31 (0)15 2784955
E pandora@tudelft.nl

Oplage & Druk
600, Drukkerij Goud, Rotterdam

Redactie adres 
Stichting Pandora
p.a. sectie PEL
Mekelweg 2
kamer 7-1-102
2628 CD Delft
T +31 (0)15 2784955
pandora@tudelft.nl
www.dispuutpandora.nl
Giro: 1236459

betalen; de verwachting is dat de olieprijs dan weer 
door het dak gaat. Als je nu die subsidie meepikt, 
ben je over 2 jaar nog blijer met je paneeltje. Als 
één op de drie nederlandse gezinnen er eentje 
hebben wordt er ruimschoots de felbegeerde 1% 
aan aardgas bespaard. er wordt dan wél minder 
aardgas of ‘groen’ gas afgenomen. jammer voor 
de Staat, de gasunie, de grote energiebedrijven en 
andere commerciële partijen. Shit happens…
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